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ριν από 100 χρόνια µια σειρά πράγµατα, που σήµερα µάς φαίνο-

νται αυτονόητα, όπως για παράδειγµα η αργία της Κυριακής,δεν

υφίσταντο. Την καθιέρωσε µε νόµο ο Βενιζέλος. Με την ολοκλή-

ρωση της συνταγµατικής αναθεώρησης του 1911, ξεκινά για τον

τόπο µια δηµιουργική περίοδος. 'Ισως η δηµιουργικότερη της νεώτερης

Ελλάδας, που έµεινε στην Ιστορία ως περίοδος της Ανόρθωσης. Για πρώτη

φορά εισάγεται η έως τότε άγνωστη στην Ελλάδα έννοια του κράτους

δικαίου. Ψηφίζονται µια σειρά νόµοι που στόχο έχουν τη δηµιουργία ενός

εκσυγχρονισµένου ευρωπαϊκού κράτους. Καθιερώνεται η µονιµότητα των

δηµοσίων υπαλλήλων και εισαγγελέων, καθιερώνεται η υποχρεωτική και

δωρεάν στοιχειώδης εκπαίδευση, κτίζονται χιλιάδες σχολεία, θεσπίζεται η

αναγκαστική απαλλοτρίωση, προς όφελος των ακτηµόνων, ιδρύεται το

Συµβούλιο της Επικρατείας, παραπέµπεται ο έλεγχος των εκλογών σε ειδι-

κό ανεξάρτητο δικαστήριο, το εκλογοδικείο, και όχι στην ίδια τη Βουλή, µει-

ώνεται το όριο εκλογιµότητας από τα 30 στα 25.

Αν όλα αυτά σήµερα µας φαίνονται αυτονόητα για τη λειτουργία του πολι-

τεύµατος, τότε ήταν βασικές προϋποθέσεις για να εκριζωθεί η διαφθορά και

να εξυγιανθεί η πολιτική ζωή του τόπου. 

Ο αστικός εκσυγχρονισµός που ξεκίνησε τότε στη χώρα µας ουδέποτε ολο-

κληρώθηκε, το ίδιο και η αστική τάξη που εξελίχθηκε σε µια µεταπρατική

τάξη (για να θυµηθούµε και τον Ανδρέα Παπανδρέου). 

Εκατό χρόνια µετά η χώρα βρίσκεται, τηρουµένων των αναλογιών, στο ίδιο

σηµείο. Έγραφα, στο προηγούµενο τεύχος, ότι το ΠΑΣΟΚ σήµερα έχει µια

µοναδική ευκαιρία να πραγµατοποιήσει το καθολικό αίτηµα της κοινωνίας,

ήτοι αυτό ακούει στο όνοµα εκσυγχρονισµός είτε µεταρρύθµιση είτε επανί-

δρυση του κράτους.  Έγραφα επίσης ότι είναι λίγο παράδοξο να συζητούµε,

εν έτει 2009 τους κανόνες - έστω τους συστηµικούς - του παιγνιδιού. Και

όµως, δυστυχώς, αυτό είναι το ζητούµενο. Η επανάσταση του αυτονόητου:

το κράτος να σέβεται τον πολίτη και ο πολίτης τους νόµους. 

∆εν ξέρω πότε θα ξεκινήσει η άλλη επανάσταση, αλλά θεωρώ ότι µέχρι

τότε, καλό είναι που καταργείται ο στόλος των 57.000 κρατικών αυτοκινή-

των. Η συγκυρία, όσο και αν η οικονοµική κρίση µας έχει δέσει τα χέρια,

είναι πολιτικά και κοινωνικά ευνοϊκή για την κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ.  Η

χώρα χρειάζεται να µπεί σε µια νέα περίοδο Ανόρθωσης. Ο Γιώργος

Παπανδρέου δεν είναι Ελευθέριος Βενιζέλος, αλλά έχει τη δική του ευκαι-

ρία για να τον µνηµονεύουν, µετά από 100 χρόνια, οι επόµενες γενιές µε το

όνοµά του.
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Χωρίς οξυγόνο
Ο καθηγητής Βιολογίας

του Πανεπιστηµίου Πατρών

Κώστας Κουτσικόπουλος

“καταδύεται” στον Αµβρακικό

Ασφυκτικές έρευνες
Ο ∆ήµαρχος Μενιδίου

Μάρκος Βασίλας

αµφισβητεί και απορεί

Εθνικό Πάρκο Αµβρακικού
Ο πρόεδρος

του Φορέα ∆ιαχείρισης

Απόστολος Τόδουλος

παρουσιάζει το σχέδιο του

Παύλος Χαραλάµπους
Συνέντευξη: Ντίνος Γιώτης
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4. Verbatim
Από την Αγνή Ιωάννου

5. Πνεύµα αντιλογίας
Από τον Αντίλογο

12. Βιβλίο
Από τον Κώστα Κατσουλάρη

13 Μουσική
Από τον Ευθύµιο Σακκά

14. DVD
Από τον Αλέξανδρο Κακαβά

Μαθήµατα ιστορίας
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Συστάθηκε στο παραπέντε των εκλογών

µε την υπογραφή του πρώην υπουργού

ΠΕ.ΧΩ.∆Ε. κ. Σουφλιά, το ∆ιοικητικό

Συµβούλιο του Φορέα ∆ιαχείρισης του

Εθνικού Πάρκου Τζουµέρκων, χωρίς

τελικά τη συµµετοχή εκπροσώπου της...

µεσογειακής φώκιας (Μονάχους

Μονάχους). Υπενθυµίζεται ότι τον περα-

σµένο Απρίλιο το ΠΕΧΩ∆Ε είχε απο-

στείλει πρόσκληση στην περιβαλλοντι-

κή οργάνωση ΜΟΜ προστασίας της

µεσογειακής φώκιας για εκπροσώπηση στο ∆.Σ. του Πάρκου, παραβλέποντας συλλόγους

που δραστηροποιούνται στην περιοχή, όπως ο Σύλλογος Προστασίας Αράχθου. Αν και αρχι-

κά η επιλογή του ΥΠΕΧΩ∆Ε ήταν η συγχώνευση των Φορέων ∆ιαχείρισης αυτό δεν παραγ-

µατοποιήθηκε και όλοι οι φορείς έχουν τις διοικήσεις τους.

Πρόεδρος του ∆.Σ. του Φορέα του Εθνικού Πάρκου Τζουµέρκων, που έχει τριετή θητεία, ορί-

σθηκε ο  Χρήστος Χασιάκος, ∆ήµαρχος Αγνάντων. Τα µέλη, πλην του ειδικού επιστήµονα,

είναι εκπρόσωποι Φορέων και οι θέσεις τους  είναι άµισθες. Με απόφαση του πρώην υφυ-

πουργού ΠΕΧΩ∆Ε  Σταύρου Καλογιάννη εγκρίθηκαν και οι τέσσερις Κανονισµοί λειτουργίας

του Φορέα ∆ιαχείρισης, ενώ παράλληλα εξασφαλίστηκαν κονδύλια ύψους 5 εκατ. ευρώ για

τον Φορέα από το Επιχειρησιακό Πρόγραµµα ‘‘Περιβάλλον και Αειφόρος Ανάπτυξη'' του

ΥΠΕΧΩ∆Ε.
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ΣΗΜΕΙΩΣΕΙΣVERBATIM

"∆εν είναι ώρα να αναζητήσουµε τώρα ευθύνες σε

αυτούς που µας πλήγωσαν, σε αυτούς που έβαζαν το

προσωπικό τους συµφέρον και το συµφέρον της

"αυλής" τους πάνω από το συµφέρον της παράταξης

και των οπαδών της"

Ο βουλευτής ΚΩΣΤΑΣ ΠΑΠΑΣΙΩΖΟΣ, υπό την 

επήρρεια της µεγάλης εκλογικής ήττας της Ν∆

"Με τον άλλο βουλευτή του ΠΑΣΟΚ είµαστε φίλοι,

είµαστε σύντροφοι και θα δώσουµε µαζί τις µάχες για

να ανεβάσουµε  µαζί το νοµό ψηλά"

Ο ∆ΗΜΗΤΡΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ, υπό την επήρεια της

µεγάλης νίκης του ΠΑΣΟΚ, σε µετεκλογικές 

αβρότητες για τον συνάδελφό του.

"Το αποτέλεσµα ήταν πάρα πολύ καλό και θα συνεργα-

στούµε και µε τον ∆ηµήτρη (Τσιρώνη) για το καλό του

τόπου..."

Ο ΠΑΥΛΟΣ ΣΤΑΣΙΝΟΣ ανταποδίδει, οµοίως,

τις φιλοφρονήσεις στο συνάδελφο βουλευτή. 

"Οι δεσµεύσεις µας θα τηρηθούν: κατάργηση του ΕΤΑΚ,

που επιβαρύνει εκατοµµύρια Έλληνες, και αντικατάστα-

σή του µε προοδευτικό φόρο επί της περιουσίας, από τον

οποίο κανείς δεν θα εξαιρείται, ούτε η Εκκλησία"

Ο υπουργός Οικονοµικών

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

δεν εξαιρεί κανένα

από τη φορολογία.

"Η εκκλησιαστική περιουσία πάντοτε και παλαιότερα και

σήµερα έχει καταντήσει ένα προσφιλές θέµα για λαϊκι-

σµό, προπαγάνδα και σκοπιµότητες..."  

Ο αρχιεπίσκοπος ΙΕΡΩΝΥΜΟΣ ανταπαντά, 

αντιστεκόµενος στο "λαϊκισµό" της φορολόγησης.

"Ούτε αυτή έχει βγάλει φωτογραφία µαζί µου. Ίσως δεν

βρεθήκαµε µαζί, γιατί όταν εγώ ήµουν διπλωµάτης, εκεί-

νη ήταν γραµµατέας του µπαµπά της..." 

Ο ∆ΗΜΗΤΡΗΣ ΑΒΡΑΜΟΠΟΥΛΟΣ σφάζει µε

το βαµβάκι την συνυποψήφια Ντόρα για

την αρχηγία της Ν∆, απαντώντας στην ερώτηση

γιατί δεν έχει κάποια φωτογραφία µαζί της.

"Μπαίνω µπροστά, δηλώνω παρών για µια µεγάλη, νικη-

φόρα κεντροδεξιά παράταξη"

Ο νοµάρχης Θεσσαλονίκης

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΨΩΜΙΑ∆ΗΣ,

θυσιάζεται για το καλό της Ν∆.

"Σ' ευχαριστούµε Ιρλανδία" 

Ο πρόεδρος της Ευρωπαϊκής Επιτροπής ΖΟΖΕ 

ΜΑΝΟΥΕΛ ΜΠΑΡΟΖΟ, ανακουφισµένος που

οι Ιρλανδοί ψήφισαν "ναί" στη Συνθήκη της Λισαβώνας. 

"Το σινεµά έχει χαραµιστεί από το ίδιο το σινεµά. Ως

µέσον αισθητικής καταρρέει από µόνο του και δεν ικα-

νοποιεί πλέον τη γενιά του lap top, η οποία πιστεύει ότι

δεν υπήρχε σινεµά πριν τον Ταραντίνο και ζωγραφική

πριν τον Πόλοκ"

Ο σκηνοθέτης ΠΙΤΕΡ ΓΚΡΙΝΑΓΟΥΕΪ

(δεν) βλέπει το µέλλον για το σινεµά,

όπως το γνωρίσαµε µέχρι σήµερα.

Επιµέλεια: Αγνή Ιωάννου

MΟΥΣΕΙΟ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗ
Επιλέγοντας το σχολείο του χωριού του, το
Ελληνικό των Κατσανοχωρίων- και όχι την
Αθήνα ή τα Γιάννενα-  ο γλύπτης Θεόδωρος
Παπαγιάννης δηµιούργησε εκεί ένα Μουσείο
Σύγχρονης Τέχνης.
Το Μουσείο  περιλαµβάνει έργα που µιλούν
για  την Ήπειρο και την ιστορία της, για το
ψωµί, για τον ευεργέτη, τον ξενιτεµένο, τον
πνευµατικό άνθρωπο, τον Ηπειρώτη µάστο-
ρα, το βοσκό, το γεωργό, την πολύπαθη
Ηπειρώτισσα µάνα και τέλος για τη µάθηση.
∆ιευθυντής του Ά Εργαστηρίου Γλυπτικής
της Ανωτάτης Σχολής Καλών Τεχνών της
Αθήνας, ο Θεόδωρος Παπαγιάννης πρωταγω-
νιστεί στη διοργάνωση Συµποσίων Γλυπτικής
σε πολλές πόλεις της Ελλάδος και της
Κύπρου δηµιουργώντας µεγάλα γλυπτά στον
δηµόσιο χώρο.

Το Εθνικό Πάρκο Τζουµέρκων
απέκτησε ∆ιοίκηση

A

A
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συνεργάτες  για το διαφηµιστικό τµήµα της ARTA PRESS.

τηλ.: 697 4331451

Νέο κατάστηµα στα Ιωάννινα άνοιξε η γνωστή
αλυσίδα Public που  σήµερα αριθµεί έξι στην
Ελλάδα και την Κύπρο. Σ΄ένα τριώροφο κτί-
ριο, συνολικού εµβαδού 1700 τ.µ., στην καρ-
διά της πόλης (Πυρσινέλλα και Γ. Μελανίδη)  ο
επισκέπτης έχει τη δυνατότητα να ενηµερωθεί
και να επιλέξει ανάµεσα στα πιο σύγχρονα
προϊόντα τεχνολογίας και  υπηρεσιών:  Εικόνα
και Ήχος, Computer κσι  Gaming, Κινητά και
Ψηφιακά, Gadgets και Παιχνίδια, Μουσική και
Ταινίες,  Βιβλία και Comics.

Οι γυναίκες επικράτησαν στον 3ο ∆ιαγωνισµό ∆ιηγήµατος που διοργάνωσε
η ARTA PRESS και οι εκδόσεις ΜΕΤΑΙΧΜΙΟ, παίρνοντας και τα τρία πρώτα
βραβεία.  Νικήτρια  του διαγωνισµού αναδείχθηκε η ∆ήµητρα Αµαραντίδου,
Ναύπλιο, για το διήγηµά της “∆έκα Γράµµατα”. Η Ασπασία Βασιλάκη,
Ηράκλειο και η Χριστίνα Χρυσανθοπούλου, Αθήνα, κατέλαβαν την 2η και 3η
θέση αντίστοιχα. Τα έπαθλα απονεµήθηκαν στους νικητές το Σάββατο, 26
Σεπτεµβρίου 2009,  σε ειδική εκδήλωση, στην αίθουσα του "Μακρυγιάννη".
Αναλυτικό ρεπορτάζ καθώς και το 1ο διήγηµα  θα δηµοσιευτούν στο επό-
µενο τεύχος
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3ος ∆ΙΑΓΩΝΙΣΜΟΣ ∆ΙΗΓΗΜΑΤΟΣ
ΑRTA PRESS -ΜΕΤΑΙΧΜΙΟ

Του Γιάννη Παλαβού

A

ΠΝΕΥΜΑ ΑΝΤΙΛΟΓΙΑΣ

6000 νεοδηµοκρατικοί ψήφοι απωλέσθησαν, αγαπητό µου πνεύµα,
στις εκλογές της 4ης Οκτωβρίου στο νοµό Άρτας, εκτινάσσοντας το
τοπικό νεοδηµοκρατικό έλλειµµα στα ύψη και οδηγώντας το κόµµα
της Ν∆ σε εκτροχιασµό.

∆ιαβάζω  σε ανακοίνωση της Νεολαίας ΠΑΣΟΚ  Άρτας ότι "το αδιέ-
ξοδο της ∆εξιάς έφτασε στο τέλος της". Προφανώς, αγαπητό µου
πνεύµα, εννοούν ότι (το αδιέξοδο) την οδήγησε στο τέλος της,
εκτός αν υποννούν ότι µε την εκλογή του νέου αρχηγού της Ν∆, η
∆εξιά βγαίνει από το αδιέξοδό της...

Κινδυνεύει να µείνει χωρίς προσωπικό µετά τον ∆εκέµβριο, πληρο-
φορούµαι, ο Φορέας ∆ιαχείρισης Αµβρακικού, εάν δεν ανανεω-
θούν οι συµβάσεις των εργαζοµένων και υποθέτω ότι διαχείριση
χωρίς...διαχειριστές είναι φασολάδα χωρίς φασόλια. 

Από την άλλη διαβάζω ότι, δύο µέρες πριν από τις εκλογές, εγκρί-
θηκε η προκήρυξη 19 νέων θέσεων στο Νοσοκοµείο Άρτας. Τώρα
που το σκέφτοµαι, αγαπητό µου πνεύµα, µια λύση είναι οι γιατροί
να στελεχώσουν τον Φορέα, δεδοµένου ότι τον Αµβρακικό, πλέον,
ένας γιατρός µόνο τον σώζει...

∆εν τον δηλητηριάσαµε, απλώς του προσφέραµε περισσότερα
φορτία µε θρεπτικά συστατικά µε αποτέλεσµα να παράγει πολύ
περισσότερο φυτοπλαγκτό από όσο θα µπορούσε να αφοµοιώσει
κανονικά, υποστηρίζει για τον Αµβρακικό, ο καθηγητής Βιολογίας
του Πανεπιστηµίου Πατρών κ. Κωνσταντίνος Κουτσικόπουλος.  Να
που στη σύγχρονη εποχή,  αγαπητό µου πνεύµα, δεν µπουκώνου-
µε µόνο τα παιδιά µας µε τροφές, αλλά και τους κόλπους, µε απο-
τέλεσµα να γίνονται και αυτοί "παχύσαρκοι". 

Πληροφορούµαι, αγαπητό µου πνεύµα, ότι η εξαγγελία του υπουρ-
γού Εσωτερικών κ. Γιάννη Ραγκούση, για αντικατάσταση του στό-
λου των 57.000 κρατικών αυτοκινήτων µε υβριδικά 1600 κυβικών
έχει προκαλέσει γκρίνια σε πολλούς νοµάρχες και δηµάρχους της
χώρας. Σωστά, τι θα (απο)γίνουν τώρα χωρίς τα (3000) κυβικά
τους;

Εν τω µεταξύ, επαφές ξεκίνησε ο κ. Πάνος Οικονοµίδης µε τους
υπουργούς της νέας κυβέρνησης, οι οποίοι, µεταξύ των άλλων,
προσπαθούν να χωρέσουν στην ατζέντα τους και το ραντεβού µε
το δήµαρχο Αρταίων.

Εγκρίθηκαν 200 χιλιάδες ευρώ για τη γέφυρα Βλαχέρνας- Άρτας,
αλλά δεν φτάνουν και η γέφυρα παραµένει «µετέωρη» για 7 χρό-
νια δηλώνει ο δήµαρχος Βλαχέρνας κ. Ζώης Μπασιούκας. Μα γιατί
βιάζεται ο κ. δήµαρχος;  Το γιοφύρι της Άρτας γνωρίζει πόσο έκανε
να κτιστεί;

Πληροφορούµαι, αγαπητό µου πνεύµα, ότι έγινε διακοπή των εργα-
σιών στο εργοστάσιο εµφιάλωσης νερού EYROWATERLAND στα
Θεοδώριανα, επειδή δεν είχε οικοδοµική άδεια.  Είναι δυνατόν να
συµβαίνει κάτι τέτοιο σε ένα έργο τέτοιας κλίµακας, στη θεµελίω-
ση του οποίου, σηµειωτέον, παρέστη και ο ίδιος ο νοµάρχης;

Αντίλογος

Public στα Γιάννενα

A

∆ΙΑΒΑΖΩ x 500
Έκλεισε  33 χρόνια και 500 τεύχη το περιοδικό
∆ιαβάζω.  Το 500στό του τεύχος κυκλοφόρησε
µε ένα αφιέρωµα στον ποιητή Τίτο Πατρίκιο.
Στην εποχή της ψηφιακής εποχής το περιοδικό
∆ιαβάζω εξακολουθεί να αποτελεί µια  επιθεώ-
ρηση για όλα τα είδη βιβλίου. Και όσο εξακο-
λουθούν να τυπώνονται µυθιστορήµατα, διηγή-
µατα, ποιήµατα, δοκίµια, θα υπάρχουν και
τέτοια καλά περιοδικά, που θα τα παρακολου-
θούν  µε κριτική αγάπη. A
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Ο µαζικός θάνατος 900 τόνων ψαριών στις ιχθυοκαλλιέργειες του Μενιδίου τον

Φεβρουάριο 2008, πυροδότησε µια σειρά επιστηµονικών και

όχι µόνο αντιπαραθέσεων για τις αιτίες του φαινοµένου.

Παράλληλα επανέφερε µε δραµατικό τρόπο στο προσκήνιο την τύχη 

του κόλπου. Πεθαίνει ο Αµβρακικός; Και αν ναί, ποιοί ευθύνονται για αυτό; 

Η ΑRTA PRESS, στα πλαίσια αυτού του προβληµατισµού, φιλοξενεί,

κατ΄αποκλειστικότητα, ένα άρθρο του καθηγητή Βιολογίας

στο Πανεπιστήµιο Πατρών Κωνσταντίνου Κουτσικόπουλου

και των συνεργατών του Γεωργίου Φερεντίνου και Γεωργίου Παπαθεοδώρου.

Επίσης φιλοξενεί ένα άρθρο το προέδρου του Φορέα ∆ιαχείρισης Υγροτόπων

Αµβρακικού Απόστολου Τόδουλου, µια συνέντευξη του Προέδρου της

Οµοσπονδίας Αλιευτικών Συλλόγων Ηπείρου Παύλου Χαραλάµπους , καθώς και

ένα σχόλιο του δηµάρχου Μενιδίου Μάρκου Βασίλα. Ευνόητο είναι ότι θα φιλο-

ξενήσει και κάθε παρέµβαση που συµβάλλει στον προβληµατισµό για την 

προστασία αυτού του σπάνιου οικοσυστήµατος. 

AAÌÌ‚‚ÚÚ··ÎÎÈÈÎÎfifi˜̃  SS..OO..SS..

Νεκρά ψάρια που επιπλέουν στην επιφάνεια ιχθυοκλωβού, τον Φεβρουάριο του 2008
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Των: Κωνσταντίνου Κουτσικόπουλου, Γεωργίου Φερεντίνου

και Γεωργίου Παπαθεοδώρου (Τµήµα Βιολογίας-Πανεπιστήµιο Πατρών)

Σε µεγάλη κυριακάτικη εφηµερίδα (27/9/2009) σε κύριο δισέλιδο θέµα σχετι-

κά µε τις ιχθυοκαλλιέργειες παρουσιάζεται ένθετο µε τίτλο «Το κακό παρά-

δειγµα του Αµβρακικού». Το άρθρο αναφέρεται στις ιχθυοκαλλιέργειες, την

κατάσταση του κόλπου και το συµβάν µε το µαζικό θάνατο 900 τόνων ψαριών

σε µονάδες του Αµβρακικού. Άσχετα µε την ακρίβεια, την πληρότητα και την

εγκυρότητα του περιεχοµένου, το ένθετο αυτό αναδεικνύει µερικά ερωτήµα-

τα που πρέπει να µας απασχολήσουν γιατί µπορεί να αποδειχτούν χρήσιµα για

το µέλλον. Τα κύρια ερωτήµατα συνοψίζονται στα παρακάτω. Είναι αλήθεια;

Ποιος ζηµιώνεται από µια τέτοια δηµοσιότητα; Πως φτάσαµε µέχρις εδώ; Τι

κάνουµε τώρα; Στις επόµενες γραµµές θα προσπαθήσουµε να δώσουµε απα-

ντήσεις και να παρουσιάσουµε στοιχεία µε στόχο να συµβάλουµε στην κατα-

νόηση της κατάστασης και να προετοιµάσουµε την επόµενη µέρα.

Το ατυχές συµβάν είναι σίγουρα αλήθεια. Το Φεβρουάριο του 2008 σε πολύ

µικρό χρονικό διάστηµα, ίσως της τάξης της ώρας, περίπου 900 τόνοι ψάρια

ψόφησαν στα κλουβιά τριών µονάδων στην περιοχή του Μενιδίου. Επειδή είναι

δύσκολο για τον απλό πολίτη να κατανοήσει το µέγεθος της καταστροφής µπο-

ρούµε να πούµε ότι η βιοµάζα αυτή αντιπροσωπεύει 2500 νεκρές αγελάδες

και η µεταφορά της θα απαιτούσε 200 φορτηγά. Σίγουρα είναι µια από τις

µεγαλύτερες αν όχι η µεγαλύτερη καταστροφή αυτού του τύπου στον πλα-

νήτη.

Το παραπάνω ένθετο που µας ώθησε να γράψουµε αυτές τις γραµµές αναφέ-

ρει ότι µετρήσεις που έγιναν στον Αµβρακικό το 2007 (πριν δηλαδή το µαζικό

θάνατο) έδειξαν ότι στις ιχθυοκαλλιέργειες του νοµού Πρέβεζας βρέθηκε µει-

ωµένη περιεκτικότητα οξυγόνου στα νερά και ότι ο µαζικός θάνατος του 2008

προήλθε από ασφυξία. Όµως σύµφωνα µε επίσηµες µελέτες πριν το συµβάν

και τοποθετήσεις αναγνωρισµένων επιστηµόνων και οργανώσεων µετά από

αυτό τα πράγµατα δεν είναι ξεκάθαρα. Πρώτα πρέπει να πούµε ότι επίσηµη

µελέτη για τη χωροθέτηση των µονάδων καλλιέργειας ιχθύων και οστράκων

στο νοµό Πρέβεζας τον Ιούλιο του 2007 αναφέρει ρητά ότι το απαιτούµενου

οξυγόνο σε όλες τις ιχθυοκοµικές µονάδες του Αµβρακικού διασφαλίζεται

από τα θαλάσσια ρεύµατα και αν υπήρχε πρόβληµα τότε το ζωικό κεφάλαιο

των µονάδων θα είχε υποστεί σηµαντική ζηµιά. Επίσης σε άρθρο της εφηµερί-

δας "τα Νέα", στις 17 Μαΐου, αναγνωρισµένος επιστήµονας αναφέρει ξεκάθα-

ρα ότι όλες οι µετρήσεις που υπάρχουν διαθέσιµες για την περιεκτικότητα των

νερών σε οξυγόνο- και υπάρχουν χιλιάδες- ουδέποτε έδειξαν έλλειψη οξυγό-

νου. Άρα το ένθετο δεν είναι τόσο ενηµερωµένο και αληθές. Η εκδοχή της

ασφυξίας που πρότεινε η έκθεση της ∆ιεύθυνσης Αλιείας της Ν.Α.

Αιτωλοακαρνανίας, αµέσως µετά το συµβάν αµφισβητήθηκε σοβαρά και από

πολλούς που όµως δεν βρίσκονταν εκεί και δεν έλαβαν υπ’ όψη τους τις

µετρήσεις που έγιναν λίγες ώρες µετά το γεγονός.

Στο ερώτηµα ποιος πλήττεται από µια τέτοια αρνητική δηµοσιότητα η απάντη-

ση είναι όλοι όσοι ζουν κοντά, εργάζονται ή διαχειρίζονται την ευρύτερη

περιοχή. Πλήττεται ο κλάδος των ιχθυοκαλλιεργειών. Πλήττεται η αλιεία που

είναι ιδιαίτερα σηµαντική και µε διάσηµα προϊόντα, αφού σκιές πλανώνται

πάνω από το οικοσύστηµα του Αµβρακικού. Ξεφτίζει η ίδια η εικόνα του

Αµβρακικού, που δεν είναι ένας τυχαίος κόλπος αλλά µια φηµισµένη περιοχή,

ένα οικοσύστηµα αναφοράς, ένας εµβληµατικός κόλπος. Αυτό το τελευταίο

πλήγµα ξεπερνά τους άµεσα εµπλεκόµενους και αγγίζει τους τρεις νοµούς

που βρίσκονται γύρο από τον κόλπο στο σύνολό τους. Πλήττεται κατ’ επέκτα-

ση η εστίαση, η αναψυχή, ο τουρισµός.

Πώς φτάσαµε µέχρις εδώ;  Φτάσαµε εδώ αγνοώντας τα ανησυχητικά σηµάδια

που ήταν ολοφάνερα προσεγγίζοντας τον επιφανειακά και κοντόφθαλµα.

Εµφανή σηµάδια αποτελούσαν τα παρακάτω. 
A

Πάνω και κάτω: Πυρηνολήπτης και καρότο από το βυθό

του Αµβρακικού. Φαίνεται στο άνω µέρος το µαύρο  υδαρές ίζηµα

που χαρακτηρίζει τις ελλειµµατικές σε οξυγόνο περιοχές.

Ο βυθός µε την επιφανειακή “βλέννα” και τις χαρακτηριστικές

σχισµές της. Παντελής έλλειψη ζωής.

ÃÃˆ̂ÚÚ››˜̃  ÔÔÍÍ˘̆ÁÁfifiÓÓÔÔ
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Η αλιεία περιορίζεται τα τελευταία χρόνια στην πολύ παράκτια ζώνη σε

βάθη µικρότερα από τα 15 m και σπανίως βαθύτερα. Άρα κάτι περιορίζει την

αλιεία στα ρηχά. Τα βυθόµετρα των αλιευτικών σκαφών αποτυπώνουν κοπά-

δια ψαριών (σαρδέλα – γαύρος) ακόµα και το µεσηµέρι µόνο στα επιφανει-

ακά νερά, πάνω από τα 20 – 25 µέτρα, ανεξάρτητα από το βάθος της περιο-

χής. Εµφανίσεις µαζικών θανάτων ψαριών σε µονάδες ιχθυοκαλλιέργειας

στον Αµβρακικό κόλπο (1992, 1998, 2008) µε αποκορύφωµα το θάνατο 900

τόνων ψαριών το Φεβρουάριο του 2008. Είναι χαρακτηριστικό ότι η µοναδι-

κή στην χώρα µετακίνηση µονάδας για λόγους προστασίας της από περι-

βαλλοντική απειλή συνέβη στην περιοχή Λουτρακίου Αµφιλοχίας µετά από

συµβάν µαζικού θανάτου. Η σχεδόν συστηµατική εµφάνιση νεκρών και ηµι-

θανών ψαριών στις νότιες ακτές του Αµβρακικού στην ευρύτερη περιοχή

της Αµφιλοχίας κατά τους χειµερινούς µήνες. Η συνεχής µείωση της παρα-

γωγής των λιµνοθαλασσών αλλά και η ταυτόχρονη αλλαγή της σύνθεσης

του αλιεύµατος. Η εγκατάλειψη σηµαντικών αλιευτικών πεδίων κυρίως στο

νοτιοανατολικό τµήµα του κόλπου και τη µετακίνηση αλιέων από το νότιο

τµήµα στα αλιευτικά πεδία της βόρειας ακτής.

Όπως παρατηρεί κανείς όλα αυτά τα σηµάδια έρχονται από ανθρώπους και

δραστηριότητες που σχετίζονται µε το ψάρι. Οι κραυγές αγωνίας των αλιέ-

ων της περιοχής κατέληξαν στην ανάθεση εκπόνησης µιας µελέτης για την

υφιστάµενη κατάσταση και τις προοπτικές της αλιευτικής δραστηριότητας

στον Αµβρακικό κόλπο. Η µελέτη χρηµατοδοτήθηκε από το Υπουργείο

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων στο πλαίσιο του Μέτρου 4.4 του

Ε.Π.ΑΛ. 2000-2006. Ανάδοχος του έργου ήταν η Οµοσπονδία Αλιευτικών

Συλλόγων Ηπείρου µε τη συνεργασία του Τµήµατος Βιολογίας και του

Εργαστηρίου Θαλάσσιας Γεωλογίας και Φυσικής Ωκεανογραφίας του

Πανεπιστηµίου Πατρών. Παρά τον καθαρά αλιευτικό χαρακτήρα της µελέτης

ιδιαίτερη έµφαση δόθηκε στη διερεύνηση των περιβαλλοντικών χαρακτηρι-

στικών του κόλπου ώστε να εξηγηθούν όλα τα αξιοπρόσεκτα φαινόµενα και

παρατηρήσεις που αναφέρθηκαν παραπάνω. Έτσι µια ωκεανογραφικού

χαρακτήρα αποστολή οργανώθηκε τον Ιούλιο του 2008 που έφερε στο φως

τα ακόλουθα.

Στο σύνολο των µετρήσεων παρατηρήθηκε µια απαγορευτική για τη ζωή

έλλειψη οξυγόνου από τα 22 µέτρα και κάτω και ουσιαστικά µηδενικές τιµές

στο βυθό. Η στρωµάτωση θερµοκρασίας και αλατότητας είναι ιδιαίτερα

έντονη και ουσιαστικά εγκλωβίζει τα κατώτερα στρώµατα. Η έλλειψη οξυ-

γόνου στο βυθό παρατηρείται ακόµη και σε σταθµούς κοντά στο δίαυλο επι-

κοινωνίας µε το Ιόνιο και αυτό ήταν µάλλον απρόσµενο.

Η παρατήρηση µε µια υποβρύχια τηλεκατευθυνόµενη κάµερα έδειξε την

ύπαρξη ενός ενιαίου επικαθήµατος βλέννης σε εκτεταµένο µέρος του

βυθού και την έλλειψη ζωής (τουλάχιστον σε επίπεδο ψαριών) στον πυθµέ-

να σε βάθη 30 µέτρων και πάνω. Πράγµατι σε όλους τους πυρήνες που συλ-

λέχθηκαν από βάθη µεγαλύτερα των 30 µέτρων παρατηρήθηκε ένα στρώµα

µαύρο και υδαρές στο άνω µέρος του πυρήνα το πάχος του οποίου ήταν

ανάµεσα στα 2 και 15 εκατοστά. Σε αρκετές δε περιπτώσεις η οσµή υδρο-

θείου ήταν έντονη. Τα στοιχεία αυτά επιβεβαιώνουν την ύπαρξη µαζών

νερού πάνω από τον πυθµένα που χαρακτηρίζονται από ελάχιστο οξυγόνο

και µάλιστα δηλώνουν ότι η έλλειψη αυτή δεν είναι πρόσκαιρη αλλά υπάρ-

χει εδώ και 20-30 χρόνια. Λογικά οι προηγούµενες µελέτες - και υπάρχουν

αρκετές - θα έπρεπε να την είχαν εντοπίσει.

Όλα αυτά τα στοιχεία αποδεικνύουν πέραν κάθε αµφιβολίας ότι ένα µεγά-

λο πλέον µέρος του κόλπου βρίσκεται σε κατάσταση υποξίας και ένα τµήµα

του βρίσκεται πλέον σε ανοξικές συνθήκες (παντελής έλλειψη οξυγόνου).

Με άλλα λόγια το 70 – 80% του βυθού του Αµβρακικού καλύπτεται από

µάζες νερού µε συγκεντρώσεις οξυγόνου που δεν επιτρέπουν τη διαβίωση

των ιχθυοπληθυσµών. Η ξαφνική άνοδός τους στην επιφάνεια ή η µετακί-

νησή τους στην ακτή εξηγεί τους µαζικούς θανάτους ψαριών που συµβαί-

νουν στους φυσικούς πληθυσµούς αλλά και σε µονάδες ιχθυοκαλλιέργει-

ας. Οι υδάτινες αυτές µάζες δεν συνδέονται ειδικά µε τις θέσεις εγκατά-

στασης των ιχθυοκαλλιεργειών αλλά έχουν γενικευµένη εξάπλωση. Το φαι-

νόµενο αυτό εξηγεί και τον περιορισµό της αλιείας αποκλειστικά στην σχε-

τικά ρηχή παράκτια ζώνη του Αµβρακικού.

Σήµερα γύρω στις 600 οικογένειες έχουν εισοδήµατα από την αλιεία. Στην

περίπτωση του Αµβρακικού η πορεία της αλιείας είναι ο ασφαλέστερος δεί-

κτης της κατάστασης της υγείας του φυσικού περιβάλλοντος.

H ανησυχητική κατάσταση των υδάτινων µαζών του Αµβρακικού ουσιαστικά

θέτει από µόνη της τις προτεραιότητες. Χωρίς οξυγόνο δεν υπάρχει ζωή και

κατ’επέκταση αλιεία. Επίσης η µείωση των ιχθυοπληθυσµών µπορεί να επη-

ρεάσει και άλλους πληθυσµούς θηλαστικών και πτηνών που εξαρτώνται

από τα ψάρια.

Ποιοι κινδυνεύουν από αυτή την κατάσταση; Το ψάρι, άρα και ο ψαράς. Ο

κίνδυνος είναι πολλαπλός τόσο λόγω µείωσης της αλιευτικής παραγωγής,

όσο και λόγω µείωσης της ζήτησης µέσα από την αµαύρωση της εικόνας

του Αµβρακικού, παρά το γεγονός ότι δεν µιλάµε για ρύπους και δηλητή-

ρια, αφού η έλλειψη οξυγόνου είναι αποτέλεσµα φυσικών διεργασιών. Οι

µονάδες ιχθυοκαλλιέργειας. Το σενάριο πλέον που κατέληξε στο µαζικό

θάνατο του 2008 είναι φανερό. Το  εικόνα είναι επιζήµια και για τη δρα-

στηριότητα. Η τουριστική δραστηριότητα ως συνέπεια της διογκούµενης

ανησυχίας των πολιτών που λόγω της ανεξέλεγκτης δηµοσιοποίησης και

της γενικευµένης απραξίας φορέων και δοµών θα αυξάνεται. Η συνοχή των

τοπικών κοινοτήτων αφού µεγάλο µέρος τους, τουλάχιστον στη βόρεια

πλευρά του Αµβρακικού έχουν σηµαντική εξάρτηση από την αλιευτική δρα-

στηριότητα. Τέλος το οικοσύστηµα που δυστυχώς δεν ανήκει σε κανέναν

και αφήνεται στην τύχη του.

Η ιστορία της εξέλιξης του Αµβρακικού χαρακτηρίζεται από άγνοια, λαν-

θασµένες επιλογές, µεροληπτικές προσεγγίσεις και προχειρότητα.

∆εκάδες µελέτες και περιβαλλοντικές δράσεις πέρασαν δίπλα από ένα

τόσο µεγάλο φαινόµενο χωρίς να το ακουµπίσουν. Γιατί; Τα ανησυχητικά

σηµάδια αγνοήθηκαν και οι φωνές ανθρώπων υποβαθµίστηκαν. Κι όµως η

σηµερινή κατάσταση δεν είναι µια έκπληξη. Τα ιδιαίτερα γεωµορφολογικά

χαρακτηριστικά του Αµβρακικού (πρόκειται ουσιαστικά για ένα φιόρδ) και

οι δραστηριότητες στις παράκτιες ζώνες και τις λεκάνες απορροής αναπό-

φευκτα θα οδηγούσαν σε αυτή την κατάσταση. ∆εν τον δηλητηριάσαµε

όπως ίσως κάποιος να φοβηθεί. Απλά του προσφέραµε περισσότερα φορ-

τία µε θρεπτικά συστατικά µε αποτέλεσµα να παράγει πολύ περισσότερο

φυτοπλαγκτό από όσο θα µπορούσε να αφοµοιώσει κανονικά. Τον φορτώ-

σαµε. 

Και το ερώτηµα είναι τι κάνουµε. Η απάντηση είναι απλή. Περιορίζουµε τα

φορτία που καταλήγουν στον Αµβρακικό. Αυτό σηµαίνει περιορισµούς

δραστηριοτήτων, έργα αποκατάστασης , υποδοµές προστασίας και κυρίως

σοβαρούς ελέγχους. Αλλά και σε αυτή την περίπτωση η αποκατάσταση θα

είναι αργή. Μόνο στο 4% από τις νεκρές θαλάσσιες περιοχές που είναι

καταγεγραµµένες παγκοσµίως και που ο αριθµός τους αυξάνει εκθετικά µε

το χρόνο παρατηρήσαµε βελτίωση µετά τη λήψη µέτρων. Ως τότε, οι προ-

τεραιότητες είναι δύο. Να προστατευθούν, µετακινούµενες , οι µονάδες

ιχθυοκαλλιέργειας, διότι ούτε η εικόνα του προϊόντος τους και του κλάδου

αλλά ούτε και ο Αµβρακικός µε τις κοινωνίες, τις δοµές και τους διαχειρι-

στές του µπορούν να αντέξουν ένα δεύτερο καταστροφικό συµβάν σαν

αυτό του µαζικού θανάτου του 2008. Η δεύτερη άµεση ενέργεια αφορά

στην επίτευξη γενικευµένης συναίνεσης για την υφιστάµενη κατάσταση. Η

µελέτη θέτει ως προτεραιότητα την εκτίµηση της διαχρονικής εξέλιξης και

της εποχικής δυναµικής του φαινοµένου. Γιατί οι θάνατοι ψαριών καταγρά-

φονται κυρίως χειµώνα;

Η ιστορία αυτή έδειξε ότι οι κινητοποιήσεις και οι πιέσεις που άσκησαν οι

αλιείς και οι φορείς τους σε συνδυασµό µε τις πρωτοβουλίες παραγόντων

σε τοπικό και κεντρικό επίπεδο οδήγησαν στην υλοποίηση αυτής της µελέ-

της που ξεκαθαρίζει το τοπίο και αποτελεί πλέον αναφορά. ∆υστυχώς

όµως όπως προκύπτει και από το ένθετο που µνηµονεύσαµε εξακολουθεί

να µην προβάλλεται και να µην χρησιµοποιείται. Έχουν περάσει 21 µήνες

από το µαύρο Φλεβάρη του Αµβρακικού και ένας χρόνος από τότε που τα

αποτελέσµατα της µελέτης παρουσιαστήκαν δηµόσια σε ηµερίδα µε µεγά-

λη συµµετοχή φορέων και πολιτών στη Σαλαώρα και δεν έχει παρθεί ούτε

µια πρωτοβουλία από τους άµεσα σχετιζόµενους φορείς. Χωρίς τη δηµι-

ουργία συναίνεσης και τη χάραξη στρατηγικής θα µείνουµε µε την αµφιβο-

λία. Και η αµφιβολία είναι σοβαρή ασθένεια που δεν δικαιολογείται όταν τα

πράγµατα είναι τόσο καθαρά και το ρίσκο τόσο µεγάλο.

Σηµείωση: Τα έντονα γράµµατα είναι δικά µας
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Toυ Μάρκου Βασίλα*

Οι έρευνες και ειδκά οι επιστηµονικές έρευνες δύσκολα

µπορούν να αµφισβητηθούν ως προς το επιστηµονικό

τους µέρος και ειδικά από ανθρώπους µη ειδικούς.

Όµως έρευνες που γίνονται κάτω από την πίεση, το άγχος

και την απειλή συνεπειών από ένα τέτοιο γεγονός (το

θάνατο των ψαριών) και γίνονται µε την συνεργασία

εµπλεκοµένων άµεσα ή έµµεσα στο γεγονός, τότε

δίνουν δικαιώµατα αµφισβήτησης και αποριών.

Αν δεχτούµε τα αποτελέσµατα της έρευνας αυτής και ειδι-

κά αν τα δέχονται οι υπηρεσιακοί παράγοντες που είναι

και υπεύθυνοι για την σωστή λειτουργία των µονάδων

ιχθυοτροφείων, τότε θα έπρεπε να σταµατήσουν κάθε λει-

τουργία και να ληφθούν άµεσα µέτρα για την σωτηρία του

θαλάσσιου πλούτου.

Η άποψή µου λοιπόν είναι ότι αν πραγµατικά θέλουµε να

βοηθήσουµε τον Αµβρακικό Κόλπο θα πρέπει να χρηµατο-

δοτηθεί ο Φορέας ∆ιαχείρισης Αµβρακικού για να κάνει

έρευνες συνεχείς και σε όλον τον κόλπο και όχι ευκαι-

ρικά και τοπικά. Τα δε συµπεράσµατα των ερευνών θα

πρέπει να δροµολογούν αυτόµατα τις ανάλογες ενέργει-

ες και όχι να αποτελούν απλά συγγράµµατα.

*Ο Μάρκος Βασίλας είναι

∆ήµαρχος Μενιδίου

ŒŒÚÚÂÂ˘̆ÓÓÂÂ˜̃  ˘̆fifi  ››ÂÂÛÛËË

A

Φωτογραφίες: Πάνος Ζιώβας
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Του Απόστολου Τόδουλου*

Η λειτουργία του Φορέα ∆ιαχείρισης Υγροτόπων Αµβρακικού στηρίζεται

στις διατάξεις της κείµενης νοµοθεσίας (Ν. 1650/86 και Ν. 2742/99) για τις

προστατευόµενες περιοχές και ο στόχος ίδρυσής του είναι ο σχεδια-

σµός και η ολοκληρωµένη διαχείριση της µεγαλύτερης υγροτοπι-

κής περιοχής της Ελλάδας, του Αµβρακικού κόλπου. Με την

υπογραφή της Κοινής Υπουργικής Απόφασης 11989/08 στις

21 Μαρτίου 2008, ιδρύεται το Εθνικό Πάρκο Υγροτόπων

Αµβρακικού και για πρώτη φορά συγκεκριµενοποιούνται χρή-

σεις, όροι και περιορισµοί. Η θεσµοθέτηση στοχεύει στην

προστασία, διατήρηση και διαχείριση της φύσης και του τοπί-

ου του Αµβρακικού Κόλπου, ως φυσικής κληρονοµιάς και πολύ-

τιµου φυσικού πόρου.

Φυσικά οι όποιες εξαγγελίες και τα καλύτερα ακόµα νοµοθετήµατα,

όταν δεν συνοδεύονται από συγκεκριµένες ενέργειες και έργα, είναι κενές

περιεχοµένου και πολύ γρήγορα απαξιώνονται. Γι’ αυτό το λόγο, ο

Πρόεδρος και το ∆ιοικητικό Συµβούλιο, µαζί µε το στελεχιακό δυναµι-

κό του Φορέα, µέσα από αντίξοες συνθήκες και εγγενείς αδυνα-

µίες που εν µέρει οφείλονται στα προβλήµατα νεότητας του

Φορέα (ο οποίος µετρά µόλις 2 χρόνια ουσιαστικής λειτουρ-

γίας και µόλις 3 εβδοµάδες ικανοποιητικής στελέχωσης),

προσπαθούν :

Να παρατηρήσουν – αναγνωρίσουν µε αξιόπιστο και επιστη-

µονικά αποδεκτό τρόπο, το οικοσύστηµα και τα είδη του

(υπάρχει σηµαντικό έλλειµµα γνώσεων τόσο για τα είδη της

περιοχής, όσο και για τη δοµή και τις διεργασίες που διέπουν τη

λειτουργία του οικοσυστήµατος), και να προσδιορίσουν αξιόπιστους

περιβαλλοντικούς δείκτες για την παρακολούθηση της κατάστασής τους.

Να ενηµερώσουν – ευαισθητοποιήσουν τους κατοίκους της περιοχής και

κυρίως να συµβάλουν στην εκπαίδευση µιας νέας γενιάς µε περιβαλλο-

ντική άποψη και κριτική σκέψη.

Να εποπτεύσουν – καταγράψουν το πλήθος των προβληµάτων

και των παράνοµων δραστηριοτήτων που δυστυχώς αποτελούν

τον καθηµερινό κανόνα και όχι τη µεµονωµένη εξαίρεση.

Να εξετάσουν – ελέγξουν τους κυριότερους κινδύνους που

απειλούν τα είδη και τους οικοτόπους της προστατευόµενης

περιοχής και να διαχειριστούν τις ανθρώπινες δραστηριότη-

τες και τις πιέσεις που δηµιουργούν συγκρουόµενα µεταξύ

τους συµφέροντα. Επαρκούν όλα αυτά για να προσεγγίσουµε τον

πολυπόθητο στόχο, της αποτελεσµατικής προστασίας των απειλούµε-

νων ειδών, της διατήρησης της βιοποικιλότητας των υγροτόπων και της αει-

φορικής ανάπτυξης της περιοχής; 

Αν αναλογιστούµε την έκταση του Εθνικού Πάρκου (περίπου 1.600 τετρα-

γωνικά χιλιόµετρα), το πρόβληµα της διοικητικής κατάτµησης (τα όρια του

Εθνικού Πάρκου εκτείνονται σε 2 Περιφέρειες, 3 Νοµούς και 12

∆ήµους), της ποικιλίας και του πλήθους των ανθρωπογενών δρα-

στηριοτήτων (µέσα σε 1 µόνο χρόνο ζητήθηκαν 180 γνωµοδο-

τήσεις).

Αν αναλογιστούµε ότι το 11µελές ∆ιοικητικό Συµβούλιο του

Φορέα, απαρτίζεται από άτοµα που εκπροσωπούν Υπουργεία,

υπηρεσίες και οργανώσεις, οι οποίοι ΑΝΕΛΑΒΑΝ ΑΜΙΣΘΙ

ΤΗΝ ΤΙΜΗΤΙΚΗ ΘΕΣΗ του µέλους του ∆.Σ. (συµπεριλαµβανο-

µένου και του Προέδρου), χωρίς να έχουν τη δυνατότητα της

πλήρους και αποκλειστικής απασχόλησης.

Αν αναλογιστούµε ότι η στελέχωση του Φορέα µέχρι και πριν από 20

ηµέρες ήταν υποτυπώδης και παρά τις επανειληµµένες διαβεβαιώσεις της

Πολιτείας (για τη στήριξη και ενδυνάµωση της διοικητικής και λειτουργικής

δοµής), παρέµενε µόνο στα χαρτιά και στο οργανόγραµµα της υπηρε-

σίας και τέλος. Αν αναλογιστούµε ότι η µέχρι σήµερα λειτουργία

του Φορέα ∆ιαχείρισης Υγροτόπων Αµβρακικού, είναι αυστηρά

καθορισµένη και διέπεται από τις διατάξεις της κείµενης

νοµοθεσίας, χωρίς να υποκαθιστά τις καθ’ ύλην αρµόδιες

υπηρεσίες και ξεκαθαρίζοντας ότι δεν είναι στις προθέσεις

µας να παίξουµε το ρόλο ενός ακόµη µηχανισµού καταστολής

ή αστυνόµευσης.

Το συµπέρασµα λοιπόν που προκύπτει, είναι ότι βρισκόµαστε

ακόµα στα πρώτα µέτρα µιας ανηφορικής διαδροµής και θα πρέπει

να επιταχυνθούν τα βήµατα για την υλοποίηση των σκοπών και των στό-

χων ίδρυσης του Εθνικού Πάρκου Υγροτόπων Αµβρακικού. Γι’ αυτό το λόγο

συνεχίζουµε µε αµείωτη ένταση τις προσπάθειες για την περαιτέρω ενδυ-

νάµωση του Φορέα (τόσο από πλευράς στελέχωσης όσο και υλικοτεχνι-

κών υποδοµών), στοχεύοντας στο χτίσιµο ισχυρών θεµελίων πάνω

στα οποία θα µπορέσει να στηριχθεί µε ασφάλεια και σταθερό-

τητα, η άρτια οργάνωση και αποτελεσµατική διαχείριση του

Εθνικού Πάρκου. 

Επιδιώκουµε τη στενή συνεργασία µε τις αρµόδιες υπηρε-

σίες και αρχές, τις οποίες και θα συνδράµουµε µε όποιο

τρόπο ή µέσο έχουµε στη διάθεσή µας. Επιζητούµε από την

Πολιτεία να σταθεί ουσιαστικός αρωγός της προσπάθειάς µας

και προσκαλούµε την τοπική κοινωνία και τον κάθε πολίτη ξεχω-

ριστά να συµπορευτεί µαζί µας, ώστε να διασφαλιστεί η προστασία και

διατήρηση του Αµβρακικού κόλπου, ενός υγροτόπου ∆ιεθνούς σηµασίας και

σπάνιας οµορφιάς.

*Ο Απόστολος Τόδουλος είναι

Πρόεδρος του Φορέα ∆ιαχείρισης Υγροτόπων Αµβρακικού

√√  ººÔÔÚÚ¤¤··˜̃  ¢¢ÈÈ··¯̄ÂÂ››ÚÚÈÈÛÛËË˜̃
ÀÀÁÁÚÚÔÔÙÙfifiˆ̂ÓÓ  ÁÁÈÈ··  ÙÙÔÔÓÓ  ∞∞ÌÌ‚‚ÚÚ··ÎÎÈÈÎÎfifi

A

Φωτογραφίες: Πάνος Ζιώβας

Φωτο.: Ντίνος Γιώτης
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ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝ

¶¶∞∞ÀÀ§§√√™™  
ÃÃ∞∞ƒƒ∞∞§§∞∞ªª¶¶√√ÀÀ™™
““√√  ∞∞ÌÌ‚‚ÚÚ··ÎÎÈÈÎÎfifi˜̃  ¤¤¯̄ÂÂÈÈ  ÚÚfifi‚‚ÏÏËËÌÌ··  ¤¤ÏÏÏÏÂÂÈÈ„„ËË˜̃  ÔÔÍÍ˘̆ÁÁfifiÓÓÔÔ˘̆,,

ÏÏfifiÁÁˆ̂  ÙÙËË˜̃  ÚÚÔÔ‚‚ÏÏËËÌÌ··ÙÙÈÈÎÎ‹‹˜̃  ··ÓÓ··ÎÎ‡‡ÎÎÏÏˆ̂ÛÛËË˜̃  ÙÙˆ̂ÓÓ  ÓÓÂÂÚÚÒÒÓÓ

ÔÔ˘̆  ÂÂÈÈ‰‰ÂÂÈÈÓÓÒÒııËËÎÎÂÂ  ÌÌÂÂ  ÙÙÔÔ  ÊÊÚÚ¿¿ÁÁÌÌ··  ¶¶ÔÔ˘̆ÚÚÓÓ··ÚÚ››ÔÔ˘̆””

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ: ΝΤΙΝΟΣ ΓΙΩΤΗΣ

Είστε Πρόεδρος του Συλλόγου Ενεργών Πολιτών Περιοχής Αµβρακικού καθώς και

της Οµοσπονδίας Αλιευτικών Συλλόγων Ηπείρου, Παύλος. Πώς προέκυψε;

Το 2000 πήρα την µεγάλη απόφαση να εγκαταλείψω το επάγγελµα του οικονοµολό-

γου ξενοδοχειακών επιχειρήσεων (Hotel Manager) και το νέφος της Αθήνας και να

εγκατασταθώ στην Ανέζα, ασχολούµενος µε την αλιεία, ένα επάγγελµα που αγα-

πούσα από µικρός. Αλιεύοντας µέσα στον Αµβρακικό Κόλπο παρατήρησα στη θάλασ-

σα ότι δεν ήταν καθαρά και διαυγή τα νερά όπως παλαιότερα και τα αλιεύµατα χρόνο

µε το χρόνο µειωνόταν. Και επειδή µόνος δεν εισακούγεσαι από τους αρµοδίους,

οργάνωσα και δικτύωσα τους αλιείς του Αµβρακικού µε τους αλιείς της Ηπείρου,

ιδρύοντας την Οµοσπονδία Αλιευτικών Συλλόγων Ηπείρου, στην οποία έγινα πρόε-

δρος. Παράλληλα, επειδή η επιβίωση του ανθρώπου εξαρτάται από την επιβίωση του

περιβάλλοντος και η επιβίωση του περιβάλλοντος εξαρτάται από τη δράση ΟΛΩΝ

ΜΑΣ, µαζί µε άλλους ενεργούς πολίτες ιδρύσαµε το Σύλλογο Ενεργών Πολιτών

Περιοχής Αµβρακικού Κόλπου, για να ενώσουµε τις φωνές και να πιέσουµε για τη

λήψη µέτρων προστασίας. 

Οικονοµία και αλιεία. Tί είδους σχέση;

Στον Αµβρακικό προπολεµικά αναπτύχθηκε το εµπόριο µέσω θαλάσσιων µεταφορών,

των ιστιοφόρων πλοιαρίων (µαούνες και γατζαίο), τα οποία µετέφεραν και εξήγαγαν

τα προϊόντα της περιοχής (λιµάνι της Σαλαώρας επί Αλή-πασά και Κόπραινας πριν και

µετά την απελευθέρωση). Πριν από είκοσι χρόνια ο Αµβρακικός απασχολούσε άµεσα

3.000 άτοµα στην αλιεία, εκτός των άλλων επαγγελµάτων που εξαρτώνται από την

αλιεία. Σήµερα απασχολούνται περί τα 1500 άτοµα και στους τρεις νοµούς, µερικοί

από τους οποίους ασχολούνται αποκλειστικά µε την αλιεία και άλλοι που το κύριο

επάγγελµα είναι η αλιεία και δευτερεύοντος συµπληρώνουν το εισόδηµά τους από

άλλα επαγγέλµατα. Εκτός της αλιείας ο Αµβρακικός προσφέρεται για ήπιες οικο-

τουριστικές δραστηριότητες, όπως περιηγητικός τουρισµός, ιστιοπλοϊκός, ιστιοσανί-

δα, κωπηλασία κ.α.

Μπορούµε να τρώµε, άφοβα, ψάρια από τον Αµβρακικό;

Ο Αµβρακικός έχει πρόβληµα έλλειψης οξυγόνου λόγω της προβληµατικής ανακύ-

κλωσης των νερών, ανακύκλωση που επιδεινώθηκε µετά την λειτουργία του φράγµα-

τος του Πουρναρίου στον Άραχθο, και των πολλών οργανικών φορτίων που δέχεται

καθηµερινά. Μπορούµε να τρώµε άφοβα τα λίγα εναποµείναντα ψάρια του.

Πρόσφατα λόγω των αλλαγών των καιρικών συνθηκών και θερµοκρασιών στον κόλπο

αυξήθηκαν αισθητά οι ποσότητες φυτοπλαγκτόν, το οποίο προσκολλάται και πατώνει

τα δίχτυα των ψαράδων, µε αποτέλεσµα να µην αλιεύουν.

Ασχολούµενος ενεργά µε τον Αµβρακικό,  ποιά  διαπιστώνετε ότι είναι σήµερα η

µεγαλύτερη απειλή για την ύπαρξή του;

Η ανάπτυξη χωρίς αειφορία και σεβασµό στο περιβάλλον και η µη τήρηση των περι-

βαλλοντικών όρων λειτουργίας των επιχειρήσεων της ευρύτερης λεκάνης απορροής

του Αµβρακικού Κόλπου.

Τί πρέπει να γίνει άµεσα για να σωθεί ο Αµβρακικός;

Να αποδεχθούν όλα εµπλεκόµενα µέρη την σοβαρότητα της σηµερινής υφιστάµενης

κατάστασης, να δοθούν κίνητρα για την µετεγκατάσταση όλων των µονάδων ιχθυο-

καλλιέργειας εκτός Αµβρακικού, να σταµατήσει η λειτουργία των φραγµάτων στον

Άραχθο για µια πενταετία και να ενταχθεί άµεσα η  ευρύτερη λεκάνη απορροής σε

πρόγραµµα απονιτροποίησης.

Ποιά είναι η γνώµη σας για την ΚΥΑ προστασίας του Αµβρακικού;

Η ΚΥΑ δεν συνάδει µε τις διατάξεις του 1650 του 86, καθώς δεν είναι Π.∆. αλλά

υπουργική απόφαση και µπορεί να την προσβάλλει στο ΣΤΕ κάποιος του οποίου επη-

ρεάζονται τα οικονοµικά του συµφέροντα. Εκτός αυτού επιτρέπει σε µη διπύθµενα

δεξαµενόπλοια να µπαινοβγαίνουν χωρίς κανένα έλεγχο στον Κόλπο, µε κίνδυνο

οικολογικής καταστροφής, σε περίπτωση ατυχήµατος.

Τί σας αρέσει από (σ)την 'Αρτα;

Το ειδυλλιακό τοπίο του Αµβρακικού µε τα χιονισµένα βουνά το χειµώνα.

Τί δεν σας αρέσει από (σ)την Άρτα;

Η έλλειψη ενδιαφέροντος συλλογικών δράσεων και η ιδιοτέλεια.

Ποιά είναι τα σχέδιά σας για το άµεσο µέλλον;

Η εφαρµογή του Ε.Κ. 1967/06 για την αλιεία που συνάδει µε τις κατευθύνσεις του

ΠΑΣΟΚ για την πράσινη ανάπτυξη και η σωτηρία του Αµβρακικού Κόλπου. Για να

αφιερώσω περισσότερο χρόνο στην δηµιουργία καλυτέρων συνθηκών διαβίωσης των

κατοίκων της περιοχής σκοπεύω να ασχοληθώ µε τα δηµοτικά και να διεκδικήσω το

χρίσµα του υποψηφίου δηµάρχου δήµου Αµβρακικού.

Ποιά συµβουλή έχετε κρατήσει για τη ζωή, ως µότο,  απο τους γονείς σας;

Κάνε το καλό και ρίχτο στο γιαλό.

Γεννήθηκε το 1955 στην Ανέζα Άρτας.

Τελείωσε το Γυµνάσιο Αρρένων Άρτας

και σπούδασε στο ΤΕΙ Αθηνών, σχολή Τουριστικών Επιχειρήσεων. 

Συνέχισε µε µεταπτυχιακές σπουδές στη Χαϊδελβέργη,

στη σχολή ∆ιοίκησης Ξενοδοχειακών Επιχειρήσεων

από όπου απεφοίτησε µε πτυχίο Οικονοµολόγου Ξενοδοχειακών

Επιχειρήσεων (Hotel Manager).

Παρακολούθησε σεµινάρια του Ιταλικού Ινστιτούτου Εξωτερικού

Εµπορίου ΕΕ στη Χαϊδελβέργη και Εργαστήρι Ηγετικών Στελεχών

(Λειτουργία αποτελεσµατικών οµάδων) στην Αθήνα.

Εργάστηκε ως ∆ιευθυντής του ξενοδοχείου ΕΓΝΑΤΙΑ

του Ελληνικού Οργανισµού Management ΕΟΜΑ ΑΕΒΕ

στη Θεσσαλονίκη και συνέχισε, στην ίδια εταιρεία, ως ∆ιευθυντής

Σιδηροδροµικής Εκµετάλλευσης στην Αθήνα.

Από το φθινόπωρο του 2000 εως σήµερα

ασχολείται επαγγελµατικά µε την αλιεία.

A
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(διδάσκει θεωρία της σύγχρονης τέχνης στο πανεπιστήµιου του

Εδιµβούργου), επιχειρεί να φέρει µε δραστικό τρόπο στα καθ’ ηµάς ποι-

κιλία προβληµατισµών από το χώρο της σύγχρονης κριτικής θεωρίας και

των πολιτισµικών σπουδών – συνεισφορά που συχνά αντιµετωπίζεται µε

ανασηκωµένα φρύδια, παρότι είναι κοινή παραδοχή ότι η πεζογραφία στη

χώρα µας δεν διαφεύγει συχνά του γενικότερου επαρχιωτισµού που

χαρακτηρίζει τα πολιτιστικά µας πράγµατα. Η ιστορία της, καταρχάς

απλή: Η Κατίνα Μελά, γόνος ιδιόρρυθµης ελληνοαµερικανικής οικογένει-

ας και µελετήτρια της σύγχρονης ελληνικής ποίησης, φτάνει στην Αθήνα

τον Σεπτέµβρη του 2006 και προσπαθεί, µε όχι ιδιαίτερη επιτυχία, να

ενταχθεί στην αθηναϊκή κοινωνία. Παράλληλα, προσπαθεί να βάλει την

ζωή της σε µια σειρά, να συµφιλιωθεί µε πρόσωπα και καταστάσεις του

παρελθόντος, αλλά και µε ζητήµατα που σχετίζονται µε τις ερωτικές της

επιλογές, µια και είναι συνειδητοποιηµένη λεσβία. 

Πολλά και διόλου ευκαταφρόνητα τα επιτεύγµατα της ∆ηµητρακάκη – στο

πιθανότατα ωριµότερο και πιο οικονοµηµένο βιβλίο της. Καταρχάς η ηρω-

ίδα της, η Κατίνα Μελά, είναι ένας από τα πιο ενδιαφέροντες, σύγχρο-

νους και ρευστούς χαρακτήρες της πεζογραφίας µας των τελευταίων

χρόνων· η επαφή της µε την ελληνική πραγµατικότητα, µε αδιόρατο χιού-

µορ και γνήσια έκπληξη, δίνει µια εξαιρετικά πρωτότυπη και πέρα από

κάθε λογής στερεότυπα εικόνα της σύγχρονης Ελλάδας. Επίσης: Η πραγ-

µάτευση της οµοφυλοφιλίας της ηρωίδας της, µε τον απροκάλυπτο,

συχνά ωµό τρόπο µε τον οποίο εκφράζεται, δίνει την ευκαιρία στη συγ-

γραφέα να προσεγγίσει σε βάθος το ζήτηµα της ταυτότητας, της ξενικό-

τητας, της εσωτερικής και εξωτερικής µετανάστευσης στον σύγχρονο

κόσµο, χωρίς να εγκλωβίζεται σε θεωρητικά σχήµατα και παγιωµένες

αντιλήψεις.  Αν υπάρχει ένα σηµείο το οποίο θα µπορούσε να γίνει αφε-

τηρία κριτικής κουβέντας, αυτό θα είχε να κάνει µε την παντελή έλλειψη

θετικού ανδρικού προτύπου στο µυθοπλαστικό σύµπαν του βιβλίου, αφού

πλην του βάναυσου πατέρα και του παραβατικού αδελφού, όλα τα υπό-

λοιπα αρσενικά είναι οµοφυλόφιλοι. Η σαγήνευση της ηρωίδας από το

δίπολο κόρης-µάνας µοιάζει στιγµές στιγµές να «καθηλώνει» και την ίδια

τη συγγραφέα στους κόλπους ενός σύµπαντος που φαντάζει αυτάρκες

και αυτοτροφοδοτούµενο. Μεγάλη και δύσκολη συζήτηση· αναµφίβολα,

µια από τις πολλές που θα µπορούσαν να ξεκινήσουν µε αφορµή αυτό το

άκρως ερεθιστικό µυθιστόρηµα. 

Μια πιο συντοµευµένη εκδοχή αυτού του κειµένου δηµοσιεύτηκε στο

τεύχος Οκτωβρίου της Book Press.

*Ο Κώστας Κατσουλάρης είναι συγγραφέας και βιβλιοκριτικός.

kostas.katsoularis@gmail.com

Του ΚΩΣΤΑ ΚΑΤΣΟΥΛΑΡΗ*
ΒΙΒΛΙΟ

Αν ο δηµόσιος χώρος στην Ελλάδα ήταν πεδίο προβληµατισµού, ανα-

στοχασµού, συζήτησης –και όχι αρένα άγονων ξιφουλκήσεων και κου-

τσοµπολιού– το µυθιστόρηµα του Γκουρογιάννη, µε θέµα τον «άγνωστο»

πόλεµο στην Κύπρο, θα είχε γίνει θέµα ακόµη και στα δελτία ειδήσεων.

Άλλωστε, το 2009 ήρθαν στο φως νέα στοιχεία –κι όπως αναµενόταν,

επώδυνα– σε σχέση µε το ζήτηµα των αγνοουµένων· οι ευκαιρίες δεν

έλειψαν. 

Ο 58χρονος Βασίλης Γκουρογιάννης, δικηγόρος στο επάγγελµα, είχε

και σε προηγούµενο µυθιστόρηµά του, το «Βέβηλη πτήση» (Μεταίχµιο,

2003), ασχοληθεί µε πτυχές των εθνικών θεµάτων, ωστόσο µε το

«Κόκκινο στην πράσινη γραµµή» αναµετράται µυθοπλαστικά µε µια χαί-

νουσα πληγή, απέναντι στην οποία η ελλαδική κοινωνία, γαλουχηµένη

στην ευδαιµονική κουλτούρα της Μεταπολίτευσης, αισθάνεται αµηχανία

– αν όχι και κάποια δυσφορία. Άλλωστε, το ελλαδικό µιντιακό δόγµα που

συνοψιζόταν στη φράση «το κυπριακό δεν πουλάει» τι άλλο µαρτυρού-

σε παρά αυτή τη διάθεση απώθησης της τραγωδίας, άτακτης φυγής προς

τα εµπρός; Για τους Κύπριους βέβαια η «φυγή» δεν ήταν εύκολη υπόθε-

ση, ούτε και για τους επιζήσαντες ελδυκάριους (Ε∆ΛΥΚ – Ελληνικές

∆υνάµεις Κύπρου). Κι όσο για τους 4.000 νεκρούς µας, ο αριθµός τους

λειτουργεί παραλυτικά σήµερα, µια και οι περισσότεροι έχουµε την

αίσθηση ότι ο τουρκικός στρατός το καλοκαίρι του 1974 προέλαυνε

χωρίς ουσιαστική αντίσταση. 

Ο Γκουρογιάννης κάνει χρήση ενός έξυπνου ευρήµατος, τη διοργάνωση

ενός συνεδρίου βετεράνων σήµερα στη µεγαλόνησο, καταφέρνοντας

έτσι να «µαζέψει» στον τόπο του δράµατος όλες τις πλευρές – ακόµη

και τους απαραίτητους εκπροσώπους της σύγχρονης ιστοριογραφίας.

Αυτό δίνει πολλαπλές ευκαιρίες στον συγγραφέα να συνδυάζει µαρτυ-

ρίες από µάχες και πολεµικά γεγονότα µε τη σκιαγράφηση χαρακτήρων

– οι περισσότεροι, ακρωτηριασµένοι ψυχικά (συχνά και σωµατικά) από

τη συµµετοχή τους σε έναν πόλεµο που κανείς δεν θέλει να θυµάται. Ο

κεντρικός ήρωας, δικηγόρος και πρόεδρος του µεγαλύτερου συλλόγου

ελλαδιτών βετεράνων, είναι ένας έξυπνα σχεδιασµένος χαρακτήρας,

που ισορροπεί διαρκώς στην κόψη της µαταίωσης, αφήνοντας σχεδόν

µέχρι τέλους ερωτηµατικά για διάφορες πτυχές της προσωπικής εµπλο-

κής του. Εν κατακλείδι: Ένα πλούσιο, τολµηρό, καλά σχεδιασµένο µυθι-

στόρηµα, το οποίο ακόµη κι αν έχει ορισµένα προβλήµατα οικονοµίας

–κακά τα ψέµατα, πόσα µυθιστορήµατα 450 σελίδων δεν έχουν;–, κατα-

φέρνει να διαπραγµατευτεί ζωντανά και πολυεστιακά ένα σχεδόν ανεκ-

µετάλλευτο από την πεζογραφία µας κοίτασµα. 

Σε εντελώς άλλο µήκος κύµατος η 41χρονη Άντζελα ∆ηµητρακάκη
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We were promised jetpacks
“These four walls” 
Fat cat rec.

Η fat cat είναι µια δισκογραφική που αξίζει να παρακολουθήσει κανείς τις

κυκλοφορίες της, µιας και ειδικεύεται στην ανίχνευση φρέσκων και λίγο

περίεργων συγκροτηµάτων, τα οποία δεν υπάρχει καµιά περίπτωση να

γίνουνε ευρέως γνωστά... Ο ήχος των We were promised είναι ένα αµά-

γαλµα pop και post punk µε γερές δόσεις ανωµαλίας, όπως καταδεικνύει

και το ότι να ‘ναι όνοµά τους. Κυριαρχούν οι γρήγοροι ρυθµοί, οι ζωηρές

συνθέσεις, οι δυναµικές µεταβολές και σ’ ορισµένα κοµµάτια, όπως το “This

is my house, this is my home”, η επαναληπτικότητα. Πάντως η καλύτερη

στιγµή του δίσκου είναι το µελαγχολικό “Quite little voices”.

Hornet leg

“Ribbon of fear” 

k rec.

Αυτός είναι ο τρίτος δίσκος του Chris Sutton, η κινητήρια δύναµη των

Hornet leg, µιας και σε κάθε δίσκο αλλάζει συνεργάτες αναλόγως µε το

ύφος που επιθυµεί να προσδώσει στο υλικό του. Και σ’ αυτό το δίσκο ο

Sutton έκανε τουρλού. Χρησιµοποίησε όλα τα στοιχεία των προηγούµενων

δίσκων του αλλά και της πρότερης µουσικής του σταδιοδροµίας (αξίζει να

σηµειωθεί ότι ήταν µέλος των Dub narcotic sound system µαζί µε τον

Calvin Johnson, ιδρυτή της K records) και το αποτέλεσµα που προέκυψε

είναι ότι καλύτερο έχει κυκλοφορήσει ως τώρα. Τι θ’ ακούσετε σ’ αυτόν το

δίσκο; Κυρίως art punk, garage και καταθλιπτική pop. Όλα τα χωράει ο µπα-

χτσές. Πάντα τέτοια.

Bonnie “Prince” Billy
“Beware” 
Drag city rec.

Ο πρίγκιπας πλέον δεν βγάζει δίσκους, παραδίδει µαθήµατα. Στα πρώτα

µόλις τρία τραγούδια δείχνει τον τρόπο που θα ‘πρεπε να παίζει µια µπάντα

στον εικοστό πρώτο αιώνα, πως µπορεί να εξελιχθεί η παραδοσιακή folk και

κατοχυρώνει ταυτόχρονα το όνοµά του δίπλα στο λήµµα τραγουδοποιός. Το

“Beware”είναι της ίδιας κλάσης µε το “Sings greatest palace music’ και το

‘I see darkness”. Αξίζει να δώσει κανείς ιδιαίτερη προσοχή στους στίχους

για να συνειδητοποιήσει ότι ο Oldham εκτός από ξεχωριστός συνθέτης, έχει

εξελιχθεί σ’ ένα στιχουργό που ξεφεύγει πλέον από τις συµβατικές φόρ-

µες. Όσο για την αισθητική του εξωφύλλου αντικατοπτρίζει απόλυτα το

περιεχόµενο του δίσκου.

Ακούστε και θα καταλάβετε.

Mum
“Sing along to songs
you dont΄t know”
Hostess rec.

Ήδη από τον προηγούµενο δίσκο τους οι Mum φανερώσανε την πρόθεσή

τους να οµαλοποιήσουνε τις συνθέσεις τους σε σχέση µε τους τρεις πρώ-

τους δίσκους τους. Με την φετινή κυκλοφορία τους επικυρώνουν αυτή τους

τη διάθεση, γι’ αυτό τους κολλήσανε πλέον την ταµπέλα της indie pop µπά-

ντας. Η οµοιογένεια των τραγουδιών είναι τέτοια που εύκολα θα µπορούσα-

νε να πασάρουνε τον δίσκο σαν µια ενιαία σύνθεση, χωρίς αυτό να σηµαί-

νει ότι απουσιάζει η ρευστότητα. Ένα ακόµη χαρακτηριστικό είναι ότι τα

τραγούδια αναδεύουν µια έντονη βουκολική αίσθηση. Ξεχωρίζει το

“Prophecies and reserved memories” µε το ukulele και το “A river don’t

stop to breathe”µε την marimba. ∆εν ξέρω πόσο θα ξινίσουν όσοι προτι-

µούσαν τις πιο πειραµατικές συνθέσεις των Mum πάντως στον συγκεκριµέ-

νο δίσκο αξίζει να δοθεί µια ευκαιρία.

Του EΥΘΥΜΙΟΥ  ΣΑΚΚΑ

A

ΜΟΥΣΙΚΗ

A

A

A
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Του ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΥ KAKABA*
DVD

Ταινία που βασίζεται στους υπέροχους πρωταγω-

νιστές, τον Eric Bana και τη ταλαντούχα Rachel

McAdams. Παρά το στοιχείο του φανταστικού η

ταινία παραµένει ένα κλασσικό µελόδραµα από

αυτά που λατρεύει το γυναικείο κοινό και µέρος

του ανδρικού. Το τελευταίο ηµίωρο η φόρτιση

γίνεται τόσο έντονη που δύσκολα θ’αποφύγετε

ένα δάκρυ. Ο σκηνοθέτης, Robert Schwentke

κινείται απλά χωρίς υπερβολές, σκηνοθετώντας

επιτυχώς αυτό το ιδιάζον ροµάντσο που θα ευχα-

ριστήσει σίγουρα όσους πιστεύουν στον έρωτα

και όσους είναι ερωτευµένοι. 

Η γυναίκα του ταξιδευτή

A

O Bιρτουόζος

Η πραγµατική ιστορία του σχιζοφρενή αµερικα-

νού µουσικού Nathaniel Ayers σκηνοθετηµένη

από τον βρετανό Joe Wright παρουσιάζει µικρό

ενδιαφέρον αν και η σχέση του δηµοσιογράφου-

συγγραφέα που τον ανεκάλυψε και η προσπάθειά

του να τον θεραπεύσει δεν είναι άµοιρη ενδιαφέ-

ροντος. Πρόκειται όµως για µια ταινία καταθλι-

πτική που δεν προσφέρεται για θέαση στο βίντεο

παρά µόνον εάν και εφ’όσον σας αρέσουν τα

ανθρώπινα δράµατα και η κλασσική µουσική. A

Η ιστορία είναι απλοική. Κατά τη διάρκεια µιας

µάχης ο µηχανισµός ασφαλείας που σφράγιζε τη

µηχανή µετατροπής των ανθρώπων σε µεταλλαγ-

µένους σπάει και οι µεταλλαγµένοι επιστρέφουν.

Ο µόνος τρόπος να επιβιώσουν οι άνθρωποι είναι

να ανατινάξουν τη µηχανή. Έτσι συγκεντρώνο-

νται 7 µαχητές σε µια αποστολή αυτοκτονίας. Το

Mutant Chronicles είναι αγγλική παραγωγή της

τάξης των 8 εκ. δολλαρίων, γυρισµένη σε green

box, εξου και τα πτωχά σκηνικά και τα ήκιστα πει-

στικά εφφέ. Τη µεταφορά ανέλαβε ο Άγγλος

Simon Hunter, και το – αφελές - σενάριο έγραψε

ο Philip Eisner που είχε διασκευάσει και το Event Horizon. Τουλάχιστον η

ταινία διαθέτει εξαιρετικό cast .

Μόνον για τους φανατικούς του είδους και οπωσδήποτε µε παρέα ώστε να

µετριαστεί η ανία του πρώτου µέρους. A

Oι άρχοντες του σκότους

Κατώτερο της πρώτης ταινίας του 1974 διασώζε-

ται χάρις στις ερµηνείες των πρωταγωνιστών

Ντένζελ Γουάσινγκτον και Τζον Τραβόλτα και τη

σκηνοθεσία του Τόνι Σκοτ. Αν είχε µαζευτεί κι

άλλο στο µοντάζ ίσως να παρουσίαζε µεγαλύτε-

ρο ενδιαφέρον. Πάντως καίτοι περιορισµένης

δράσης δεν αποτελεί ατυχή επιλογή για να περά-

σετε δυό ώρες στο DVD σας.

Επίθεση στο συρµό

A

Ο Moth καταδικάζεται για φόνο που δεν διέπραξε

και φυλακίζεται κατά την περίοδο του κοµµουνι-

στικού πραξικοπήµατος στη Βουλγαρία. Όταν

µετά από χρόνια θα αποφυλακιστεί θα καταβάλει

κάθε προσπάθεια για να βρει ποιοι τον ενέπλεξαν

και να πάρει εκδίκηση.

Ένα υπέροχο, σχεδόν αριστοτεχνικό ασπρόµαυρο

νουάρ, που βρίθει πολιτικών αναφορών χωρίς

τούτο να αποβαίνει εις βάρος της δράσης. Η νου-

βέλα του Vladislav Todorov µεταφέρεται µε επιτυ-

χία στην οθόνη από τον χαρισµατικό σκηνοθέτη

Javor Gardev. Από τις κάλλιστες στιγµές της βουλ-

γαρικής κινηµατογραφίας.  Μια ταινία που σε κρατάει καθηλωµένο καθ`όλη

τη διάρκειά της παρά το ασπρόµαυρο στοιχείο. Ένα φιλµ νουαρ, στα χνάρια

του καλύτερου Αµερικανικού σινεµά που αποδεικνύει πως η Ευρώπη δεν

στερείται ταλέντου. Κοινού νού και έµπνευσης στερούνται πολλοί από εκεί-

νους που ατυχώς για τον ευρωπαικό κινηµατογράφο βρίσκονται επικεφαλής

των κρατικών χρηµατοδοτικών φορέων. A

Zift
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